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Badania ekologiczne w Czechosłowacji 
(wrażenia z pobytu) 

Podróż, jaką odbyliśmy do Czechosłowacji, miała za cel główny na
wiązanie kontaktów ze sp~ecjalistami (ornitolodzy, arachnolog) i dlatego 

• nasze wrażenia z rozwoju badań ekolo·gicznych w tym kraju są bardzo 
niepełne i urywkowe. Chcemy jednak na łamach "Ekologii Polskiej" po,
dzielić się wiadomościami, które zdołaliśmy uzyskać na temat prac eko
logicznych prowadzonych na ter.enie Czecho·słow.acji. 

Zakład Badawczy Gospodarki Leśnej w Banskiej Stiavnicy (Vyskumny 
Dstav Lesneho Hospodarstva) pod naukowym kierownictwem dra Tur
ceka prowadzi cały szereg prac o charakterze ekologicznym 1 . 

Zakład Badawczy Gospodarki Leśnej ma długą •historię. Już 150 lat 
temu w Banskiej Stiavnicy założono średnią .szkołę leśną jako pierwszą 
tego typu uczelnię w Europie środkowej. Sam Zakład został powołany do 
życia w 1906 roku przez ówczesne Węgierskie Ministerstwo Rolnictwa. 
Jego. kiero.wni.kiem· był prof. Roth, 7.nany leśnik-botanik. Pierwszym 
problemem n.auko·wym Zakładu był w:pływ pochodzenia aklimatyzo·wa
nych ras drzew na ich wydajność problem jak na ówczesne czasy bar
dzo postępowy. W ubiegłym roku Zakład obchodził uroczyście 50-lecie 
swego istnienia. W uroczystości tej uczestniczyło też 2 delegatów z Polski. 

Obecnie Zakład ma kilkudziesięciu pracowników naukowych i zasię
giem swych badań obejmuje całą Sł<>wację. Zadanie to ułatwiają dobrze 
wyposażone i raztnieszczane w różnych rejonach stacje terenowe. Pra
cownicy naukowi poza pracą badawczą zo·bowiązani są poświęcać 25°/o 
czasu na bezpośrednie porady dla służby leśnej, np. w sprawie uprawy 
lasu, przy zwalczaniu szkodników itp. 

Zakład dzieli się na szereg działów: 
l. Hodowla lasu: gospodarka p·rzerębowa w lesie dendrometria 

i taksacja (inż. J. Burgan); ekolo·giczne typy Populus tremula i Larix 
1 Oprócz tygodniowego pobytu w Banskiej Stiąvnicy - w ramach omawianej 

tu wycieczki - jeden z autorów zapoznał się szczegółowiej z pracami Zakładu Go
spodarki Leśnej, przebywając tam przez dwa tygodnie w lecie 1956 roku. W tymże 
roku spędził również dwa tygodnie na stacji terenowej w Gabcikovie nad Dunajern 
(Żi tny Ostrov). 
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europaea w różnych środowiskach w Słowacji i ich znaczenie dla hodowli 
lasu (inż. S. Zaehej); zalesianie piasków i przebu~dowa czystych drzewo-
stanów sosnowych prrez wzbo~gacanie no>wymi gatunkami (dr J. Kore
nek); zalesia.nie krasu (inż. J. Dalmady); aklimatyzacja drzew (Pseudo
tsu.ga, Sequoia, Q·uercus robur) z p·unktu wi~dzenia l€śnictw.a i hodo~wli 
drzew o~zdobnych (inż. M. Holubcik). Zakład po1si.ada w Banskiej Stiav
nicy 9 ha .arboretum z 200 gatun~kami drzew. 

2. Ho,do.wl.a ~drzew szybko· ro~snących: Południowa Słowacj .a obejmuje 
duże tereny nizinne, z których zwłaszcza ob:szary n.ad~dunaj ,skie szcze
gólnie nadają się do· hodowli to·pól i wierzb. Na~d zagadnieniem ho~do,wli 
tyeh g.atun·ków drz€w pracują dwie stacje terenowe w Gabciko·vie 
i w Stredie nad Bodro.giem. Obszary leśne na t€renach zalewo·wych Du
naju odznaczają się bar~dzo. b·ujnym rozwo:j ~em ro·ślinności, a miejscami 
prawie egzotyczną plątaniną zieleni. Wierzby ·zajmują tereny będące 
przez znaczną część ro·k·u pod wod.ą, a to~po.Ie o~bszary tylko, o·kreso~wo 
zalewane. W tych warunkach topole po~ 20 latach osiągają 30 m wy~so
ko~~ci i nadają się do wyrębu. .Obok różny~ch do·świadcz€ń polowych zwią
zanych z upra·wą· to·p<>li i wpro.wadzaniem no,wych ras, dużo. uwagi po
święca się cho·robom topoli, które zwłaszcza wśród ras aklimatyzo.wanych 
szerzą duże spu.stotszenie. · 

3. Nasiennictwo leśne: .selekcja nasion i bajco·wan.ie na stacji · tereno-
wej w Tatrach (Liptows:ki Hr.adek).. . 

4. Ochrona lasu: ·Szeroko, o·pr.aco~wywanym zagadnieniem jest kon
so·rcjum entomolo·giczne jodły (Abies alba) oraz dębów (Q·uercus robur, 
Quercus sessilis, Q. cerris). Entomofauna wyżej wymienio~nych gatunków 
drzew badana j.est jako~ścio.wo i ilościowo. przez cały ro·k n.a licznych po-
letkach do~świ.ad~cz.alnych rozmieszczonych w różnych obszarach Sło·w.acji. 
Materiały ·zbiera się z terenów stałych badań oraz z innych obszarów. 
Uzyskany materiał opTacowuje się jako·ściojwo i ilo;ścio·wo z punktu wi
~dzenia systematyki zwierząt, iclh mo·rfologii, szkodliwo·ści dla lasu, a t~akże 
wg związków eenoło~gicznych. Pr.ace te pro.wadzi dr J. P .atock.a. Fara
zytofauną .szkodników leśnych zajmuje się inż. M. Capek. Inż. R. Leon
to.vyc pracuje nad zagadnieniami fito.p~ato.Jo,gii leśnej · obecnie opr.aco
wywuje mykoJloTę to~poli. 

Kie.ro.wnik n.au·kowy Zakładu dr F. Turcek zajmuje się zwalczaniem 
szkodników leś11:ych przy pomocy ptaków i ochro·ną lasu przed szko.dami 
wyrządzanymi przez gryzonie. W rzeczywisto~ści zakr€s prac dra Tur
ćek~ jest o .wiele . szerszy._Je·go, publikacj_e w liczbie około· 300 o~bejmują 

\ różne dzied_ziny, .ale większość dotyczy ekologii .ptaków i ssaków. Obec
>nie dr Turc,ek o·pracowuje mono·graficznie związek między ·ptakami a ro~ 
ślinami drzewiastymi przygotowuj_ąc r~wnocześnie materiały do· analo
gicznej pracy o ssakach. Bada też znaczenie pasów zadrzewień śródpol
·nych dla awifauny i pro~wad~i ilościowe obserwacje nad ptakami sadów 

\'wiejskich. Odrębną problematykę poruszają jego -nie opublikowane do
tychczas prace o·-- .analizie chemicznej i proporicjach wago~wych różnych 
części ciała .ptaków~ Ten ostatni temat, oddalony pozo.rnie od badań eko~
logicznych, w rzeczywisto·ści ściśle wiąże się z jednym z ważnych kie
runków badań bio~ceno·tycznych (o·bieg materii i energii w biocenozie). 

https://ako~�cio.wo
https://bajco�wan.ie
https://to~po.Ie
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fot. J. Pinowski 

Fig. ~1. Dr F. Turcek w terenie 

W czasie ostatniego pobytu przeprowadziliśmy kilkugodzinną dysku
sję na temat zagadnień biocenotycznych. W ro1zmowie z nami dr Turcek 
podkreślał ważność ustalenia teoretycznyeh założeń oraz dokładnego prze
myślenia metodyki p.rzed przystąpieniem do badań jakiejkolwiek bio
cenozy. On sam w swoich badaniach biocenolGgicznydh przyjął ko·ncepcję 

konsorcjum, to jest jednostki biocenotycznej, która o·bejmuje całość bez
pośrednich i po·średnich · związków biotycznych jakiegoś wybranego ga
tunku spełniającego w biocenozie ważną rolę. Rozpoczyna się więc od ba
dania częściowego biocenozy: bezpośrednich związków wybranego ga
tunku z zależnymi od niego innymi gatunkami zwierzęcymi i roślinny
mi. Oczywiście poznając coraz dokładniej dalsze powiązania pośrednie 
wybranego gatunku i rozszerzając badania na gatunki wtórne, trzecio
rzędne, czwartorzędne itp. w stosunku do niego możemy z czasem 
objąć całość biocenozy w jej aspekcie jakościowym (skład gatunkowy 
plus znajomość związków między gatunkami). Dane tego rodzaju w po
łączeniu z danymi ilo·ściowymi oraz ze znajomością dynamiki liezebności 
liczniejszych i ważniejszych gatunków mogą być podstawą nie tylko opisu 
biocenozy, ale i poznania procesów przebiegających w badanych bioce
nozach. 

Dr Turcek w swojej pracy "Zarys konsorcjum topoli (genus Populus) 
na obszarze Żytniego Ostrovu" 2 (1956) zajął się zbadaniem konsorcjum 

2 Frantisek J. T u r cek, 1956 - Nacrt konzorcia topol'ov (genus PopuJus) so 
zretel'om na oblast' 2itneho ostrova - Biologicke Prace 2. 
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rodzaju Populus na określo·nym o~bszarze. Zbierał i oznaczał rośliny i zwie
rzęta, które wykazywały po·wiązania biocenotyczne z tym rodzajem drze
wa. Zebrane gatu·nki (71 7) umieścił w czterech .klasach związków ekolo
gicznych wg klasyfikacji Beklemiszewa wyróżniając bezpośred·ni€ związki 
pok.armo,we (troficzne), topiczn·e (g~dy o·sobniki jednego gatunku zmie
niaj~ fizyczne i chemiczne warunki środowiska drugiego. gatunku), fa
cjalne (g~dy oso·bniki jednego. gatunku zużywają części organizmu dru
giego gatunk·u, np. rośliny dla sw·Oich różnoro·dnych potrzeb) oraz fo
ryczne (gdy osobniki j.edn·ego gatunku są przenoszo,ne przez osobniki 
drugiego~ gatunku). 

Najwięcej gatunków znalazło· się w grupie związków pokarmowych 
(fitofagi liściożerne, żerujące w drewnie, w podziemnych i w generatyw
nych narządach topoli). Badania te wykazały, że w konsorcjum topoli, 
podobnie jak w ·całych bioceno·zach, występuje znana prawidłowo·ŚĆ struk
tury biocenoz:· n.ajwięk,szą biomasę miały orga.nizmy ro,ślinne (pro.du
cenci), .a przede wszyiStkim sam ro·dzaj Populus, mniejszą masę zwierzęta 
roślinożerne (509 gatunków w większości owady z rzędów: Hetero
ptera, Homoptera, Lepidoptera, Hymenoptera, Coleoptera), głównie liście
żerne, jeszcze mniejszą bio.masę miały o·wady drapieżne, p·asożyty i małe 
drapież:niki kręgow,e drugor.zędni konsumen.ci, którzy j-ednak w tej 
pracy nie byli' brani pod uwagę. Autor zwrócił uwagę, że ro·ślinożernych 
gatunków monofagicznych wystąpiło. tylko 20°/o, a reszta, tzn. 80()/o, to 
oligo- i polifagi, które mają równie ścisłe związki z innymi gatunkami 
roślin. W związku z tym analizował również zagadnienie fakultatywności 
i o.bligatory·cZlli}ŚCi związków biotycznych. · 

Po·dejście do badań biocenotycznych poprzez konso·rcjum ma swoje 
zalety i wady, z których dr Turcek zdaje sobie do.brze sprawę. N.ajważ
niejiSzą lzaletą jest met{)dololgieZJl1e ułatwienie badań, molŻliwość kon
kretnegol podej&cia do badań bioceno1ogicznych poprZ€z związki jednego 
ważnego w biocenozie gatunku z innymi jej komponentami; wadą 
tru.dności wyznaczenia granic wy'Qranego. konsorcjum o~raz możliwość 
przeceniania roli wybranego~ gatunku przez uczynienie go, ośro,dkiem ba
dań. Jeżeli .się jedn.a.k weźmie pod uwagę, że jest to jak zaznaczono 
powyżej metodologiczna próba dająca dopiero podstawy do racjonal
nego badania prawidłowości biocenoz to wady te nie będą miały za
sadniczego znaczenia. 

* -* * 

Z Banskiej Stiavnicy zrobiliśmy jednodniową wycieczkę do Nitry dla 
zapoznania się z pracami Katedry Zoologii tamtejszej Wyższej Szkoły 
Rolniczej (Vysoka Skola Polnohospodarska), prowadzonej przez doc. J. Ce
pelak.a. Kierownik katedry j€.st znanym specjalistą systematykiem w ·za- . 
kresie dwóch gru,p Viptera Syrphidae i Larvaevoridae. Obecnie o~pra
cowuje rozmieszczenie gatunków wyżej wymienionych grup muchówek 
w okręgu nitrzańskim. Obok zagadnień systematycznych dotyczących 

• tych grup zajmuje się ich fenologią, dynamiką liczebności, związkiem 
z określonymi gatunkami kwiatów, zoogeografią. Ponadto opracowuje 

https://konsumen.ci
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grupę Tachinidae występującą u szko~dników leśnych (Euproctis chrysorr
hoea, Lymantria dispar) i zajmuje się badaniami faunistycznymi nad Le
pidoptera. Asystenci katedry inż. P. Hell i inż. B. Sovis zajmują się pta
kami i ssakami. Opraco.wują obecnie pokarm zimowy ptaków krukowa
tych i drapieżnych, ro·zmieszczenie czapli siwej (Ardea cinerea) w Sło
wacji, prowadzą badania ilo·ściowe nad zającem, a także badania eko
logii Citellus sp. i Pitymys subterraneus. 

*· 
* * 

Wyższa Szkoła Rolnicza i Leśna w Brnie (Vyso~ka Skola Zemedelska 
a Lesnicka) ma cztery wydziały: ągronomiczny, zootechniczny, wetery
naryjny i leśny. Po,znaliśmy trochę bliżej tylko kil~ka zakładów nauko
wych: Zakład Entomologii Stosowanej i Fitopatoio·gii pod kiero·wnictwem 
prof. F. Millera, znanego arachnologa, rektora S'zkoły oraz znanego. zoo·
cecidiolo·ga i fitopatologa prof. E. Baudysa, Zakład Zoo~logii pod kierow
nictwem p·rof. J. Kratochvila, zakłady katedry ogrodnictwa o·raz stację 
-ornitologiczną w majątku Szkoły w Lednicy. 

Nie mo·żna ująć całości bogatej i wielostronne] problematyki ekolo
gicznej za.kładów Wyższej Szkoły Rolniczej i Leśnej mając za podstawę 
tylko wiadomości uzyskane przez jednego z autorów podczas lO-dniowego 
pobytu w Brnie, poświęconego głównie zagadnieniom własnej specjal-
no·ści (technika mikroskopo,wa i zagadnienia systematyki pająków 
{)mawiane z prof. F. Millerem) i 4-dniowy po·byt drugiego· z auto.rów. 
Z tego· też po.wodu to, co tu opisujemy, ma jedynie dharakter fragmen
taryczny. 

Prof. F. Miller opracowuje kluC'z do· pająków czeskich oraz mono
grafię rodzin pająków występujących na terenie Czechosło.w.acji; jest to· 
niezmiernie cenna wiadomość dla młodych arachnologów polskich. 
. Dr M. Rezac z Zakładu Entomologii Stosowanej zajmuje się bada
niami nad rodzajem Depressaria, którego gąsienice pasożytują na kminie 
i w tym rok~ płanuje eksperyment terenowy polegający na wypuszcze
niu na pole do·świadczalne z tym szkodnikiem jego pasożytów z rodzaju 
Microbracon wyhodowanych w dużej ilości w labo·ratorium. Chce zba
dać wynik walki ze szkodniki€m. Doc. J. Podesva z Zakładu Warzyw
ni~ctwa uzyskał wcześniejsze dojrzewanie warzyw dzięki metodzie prze
dłużenia dnia; działa on przez 3 tygodnie sztucznym oświetleniem na 
kiełkujące pomidory, które są dużo~ bujniejsze od okazów kontrolnych 
i wcześni€j owocują. W Zakładzie Genetyki prowadzone są b.adania nad 
krzyżówkami międzyodmianowymi ras kukurydzy i jedwabnika, ponadto 
hoduje się w szklarni efektowne krzyżówki między pomarańczą a cy
tryną. Przez działanie antybiotyków na jaja jedwabnika otrzymuje się 
lepszą j.akość kokonów. Zakład Winiarstwa sprawdza nową metodę sa
dzenia winorośli metodę wysokiego sadzenia, która daje cały szereg 
udogodnień i lepszy plon niż metoda niskiego sadzenia i zaczyna być już 
wprowadzana na szerszą skalę w kraju. 

Kilkadziesiąt kilometrów na południe od Brna tuż przy granicy 
austriackiej mieszczą się dawne posiadłości Lichtensteinów w Lednicy. 

.. 

• 
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fot. J . Pinowski 

Fig. 2. Zamek w Lednicy - siedziba muzeum łowieckiego i zakładów biologicznych 

• 

fot. Z . Kux 

Fig. 3. Czaple białe (Egretta alba) na stawie w pobliżu L ednicy - 21.VIII.1967 
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W zamku i innych budynkach mieści się szereg zakładów Wyższ.ej Szkoły 
Rolniczej w Brnie. W głównym skrzydle zam.ku urządzono. bogate w eks
ponaty i pięknie ·zorganizowane ·muzeum myśliwskie. Okolica Lednicy 
obfituje w liczne stawy będące pod ochroną jako· rezerwaty pta.sie. 
Gnieździ się na nich szereg gatunków w warunkach naszego. kraju już 
prawie nie występujących, jak np. ·warzęcha (Platalea leucorodia), czapla 
purpurowa (Ardea purpurea). W j1ednym z zamec?jkó~w od 20 lat mieści 
się .stacja ornitologiczna, prowad!zon.a przez d.ra E. Hach,lera. Kiero!Wnik 
stacji już od początku jej istnienia prowa.dzi ilościowe badania fenolo-

) 

r 

-

-

fot. J. Pinowski 

Fig. 4. Dr E. Hachler i dr B. Losos w czasie obserwacji zimujących w Lednicy gęsi 
białoczelnych (Anser albifrons) 

giczne nad gnieżdżeniem się, przelotami i zimowaniem ptaków. Posiada 
bogate i bardzo. ciekawe materiały, które na pewno. zainter€sują naszych 
fenologów. W Lednicy mieści się też pracownia hydrobiologiczna pro-

.. 

fot. B. Losos 

Fig. 5. S tacja ornitologiczna w Lednicy 

wadzona przez dra B. Lososia (zagadnienia gospo·darki rybnej, badania 
planktonu stawów i zanieczyszczeń rzek). 

Zakład Kręgowców Czechosłowackiej Akademii Nauk w Brnie, któ
r€go kierownikiem jest prof. J. Kratochvil, dzieli się na pracownię 
mammalogiczną, ichtiologiczną i ornitologiczną. Niestety brak czasu po-

l 

https://Wy�sz.ej
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zwo,lił na zaznajomienie .się i to bardzo· po,wierzcho·wnie jedynie z pra
cównią o,rnitologiezną. Dział ten liczy 7 pracowników (dr F. Balat, inż. 
C. Folk, inż. I. Grulich, inż. J. Havlin, dr K. Hudec, inż. M. Klima, 
inż. A. Lelek) i obejmuje bar·dzo szeroki wachlarz zagadnień związa-

-- nych prz€de wszystkim z ekolo~gią ptaków. Na specjalne podkreślenie 
zasługuje badanie roli ptaków w rozno,szeniu różnego ro·dzaju e·pidemii 
oraz związane z tym prace nad ektoparazytofauną ptaków. Obecnie cały 
kolektyw opra~cowuje mono·grafię szpaka (Sturnus vulgaris). Prowadzi 
się również badania ilościowe nad wzajemnym związkiem między pta
kami drapi·eżnymi a gryzoniami. Bardzo ciekawe są obserwacje zależ
ności przebiegu lęgu u gąsiorka (Lanius cullurio) od konkretnych wa
runków Ś!'lodo~wi~sko·wych w pobliżu gniaz,da. Flanuje się wszechstronne 
ba~d.ania bio·logii gnież·dżenia się ptaków. Obecnie o·bok gąsio.rk.a opra
cowywany jest pluszcz (Cinclus cinclus). Innym zagadnieniem jest bada
nie wędrówek ptaków wodnych (częściowo opublikow.ane). Ponadto 
w związku z potrzebą zwiększenia awifauny przeprowadza się doświad
czenia nad rolą skrzynek dla ptaków w bioc€nozie leśnej. 

Znany ornito.log dr Z. Kux z Muzeum Mo·raWtskiego· w Brnie pracuje 
obecnie nad biologią wąsatki (Panurus biarmicus) oraz ro·zmieszczeniem 

.kureczki małej (Porzana parva), kureczki karliczki (Porzana pusilla) oraz 
ryby strzebli przekopowej (Phoxinus czekanowskii posnaniensis). 

* 
* ' * 

• 

W czasie kilku,dnio·wego pobytu w Pradze najwięcej czasu po·święci
liśmy zapoznawaniu się z pracami Zakła,du Entomologii Czechosłowackiej 
Akademii Nauk (Entomologicka Laborator CSAV), któr~ego. niektóre pro
blemy naukowe ,są pokrewne problematyce Zakładu Ekolo-gii PAN. Infor
macji na temat kierunków prac Zakładu udzielił nam up·rzejmie 
dr W. Lanrda .sp·ecjalist~ od Ephemeroptera. Zakład powstał w 1954 ro-ku 
i liczy ogółem 13 pracowników, a ma już za sobą szereg ciekawych n.au
kowych osiągnięć. Można mówić o trzech ki€runkach prac Zakładu. 
Pierwszy kierunek to badanie biocenoz ·pól uprawnych ziemnia
ków, luc€rny, koniczyny, buraka cukrowego., żyta i kukury~dzy. Do prac 
tych wciągani .są również praco-wnicy n.auko.wi innych zakł.adów. Drugi 
kierunek to badania rozwoju ontogenetycznego owadów metodami 
anatomii mikroskopowej i histologii; opracowuje się rozwój narządów 
rozrodczych, ciała - tłuszczowego i heiD()limfy u chrabąszcza majowego, 
świerszcza do~mowego i innych owadów. Trzecim kierunkiem są badania 
(m. in. na chrabąszczu) zmian powo~dowanych p~rzez subletalne dawki 
insektycydów. Prowadzone ~są również badania faunistyczne nad o-wa
dam-i; gatu·nki grup Ephemeroptera, Plecoptera i Trichaptera z terenu 
Czechosłowacji będą już z grubsza opracowane do roku 1960, a prace te 
będą podstawą do prac typizacji wód Czechosłowacji. W tym roku ma 
powstać dział fizjologii owadów obecnie już dr K. Novak prowadzi 
badania nad hormonami i diapau'Zą u owadów. Zakład prowadzi ho
dowle termitów używanych do testowania i hodowle mszyc. 

https://n.auko.wi
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Najbardziej nas zainteresoWtały badania biocenojz pól uprawnych. Roz
mawialiśmy szczegółowiej na ten temat z dr V. Skuhravym. Wyniki ba
dań ento·mofauny pól ziemniaczanych są już ogłoszone drukiem w pracy 
dra Skuhravego i dr.a Novaka z roku 1957 3• Używają oni czterech me
to·d zbierania ilościowego owadów: koszenie czerpakiem, pułapki ziemne, 
_przegląd liści ziemniaczanych. Powyższe metody ilo·ścio·we względne służą 
do o·kreślania dynamiki liczebno.ści o:w.adów w czasie sezo·nu wegetacyj
nego., czyli do poznania następ1stwa dominacji gatunków. Gęsto·ść (ilość 
()SO·bników poszczególnego gatunku n.a jednostkę po,wierchni) badano bez

m 2pośrednio ilościową metodą kwadratów wielkości l (czw~rta metoda). 
Pod.awali przy tym średnią temperaturę miesięczną i jej o.dchylenia o·d 
średniej wieloletni€j, średnią miesięczną opadów i jej odchylenia oraz 
na,słonecznienie. 

Badano tymi sposobami j.akościo.we i ilościowe występowanie różnych 
gatunków Homoptera, Heteroptera, Coleoptera, Thysanoptera, Hymeno
ptera, Lepidoptera, Orthoptera, Diptera i Apterygota obliczając ich udział 
procento~wy w o~gólnej ilo~ści oso.bników danej grupy systematycznej. 
Z badań tych można było zorientować się w dynamice liczebno.ści owa
.dów na p·olu ziemniaczanym, a zwł.aszcza poszczególnych liczniej wystę
pujących gatunków. 

Autorzy omówili w pracy zalety i wady sto,sowanych metod, ło.wność 
z różnych pięter badanego środowiska i możliwo·ści po-równywania wy
ników. Badania te podają również dane do~tyc-ząee zmienności j"akościo·wej 
gatunków tak że ~ można mówić o aspektach sezonowych fauny pola 
ziemniaczanego i charakteryzować je opierając się na zebranym mate
riale. Aspekt sezo,nowy zmieni:a się po~d wp·ływem ·zrnian zachodzących 
w czasie rozwoju ziemniaka, wyrastania na polu chwastów, wreszcie pod 
wpływem zabiegów agro~technicznych. Zależy również od poło.żenia geo
graficznego gleby i klimatu oraz od sąsiadujących z polem innych 
upr.aw. 

Autorzy usiłowali przeanalizować niektóre związki pokarmowe owa
dów pola ziemniaczanego· wyróżniając grupy gatunków związanych z ro.
śliną uprawną, z jej chwastami, grupę owadów drapieżnych, pasożytów 
i gatunków o~dżywiających się resztkami zwierzęcej lub roślinnej sub
stancji. Klasyfikowali również gatunki na typowe dla pól ziemniacza
nych i na p~rzybywające z innych upraw rolnych. . 

Godne podkreślenia j€st sumienne, analityczne podej-ście do metod 
używanych w badaniach. Dr Skuhravy o·głosił drukiem pracę o metodzie 
pułapek ziemnych 4 , w której rozpatruje ,szczegółowo jej przydatno·ŚĆ 
w badaniach biocenotycznych Carabidae. Przytoczę tylko kilka przykła
dów, które zarazem przedstawią częściowo pro·blemy zajmujące pracow

• ników Zakładu Entomo~logii. Z materiału złowionego· metodą pułapek 
ziemnych można wnioskować o terminach kopulacji i rozrodu (aktyw
ność wędrówek samców, a tym sa·mym ilość złowio·nych zwiększa się, 

3 Vaclav Skuhravy, Karel Novak, 1957 - Entomofauna brambofiśte a jeji vy
voj - Rozprawy Ceskoslovenske Akademie Ved 67. 

4 Vaclav SkuhTavy 1957 - Metoda zemnich pasti - Casopis Cs. spolecnosti 
entomologicke, 54, · l . '-

https://j.ako�cio.we
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u samic zmi-enia się w czasie stan jajników, co, pozwala ustalić cykl bio
logiczny tych gatunków), o dziennej aktywności Carabidae, szybkości 
przemieszezania się osobników znakowanych, o ilościow)Tich danych do
tyczących gatunków mięsożernych (te przy~hodzą liczniej do pułapek 
z przynętą), o zjawisku ·dominacji wśród łowionych gatunków, O· areale 
łowno·ści pułapek z przynętą i bez niej dla poszczególnych gatunków oraz 
na jego podstawie określać gęstość metodą indeksu Lincolna z użyciem 
znakowanych osobników Carabidae. · 

Opracowuj e się również zaga~dnienia ustalenia typu dynamiki liczeb
ności kilku najliczniejszych gatunków owadów na różnych polach upraw
nych zwracając uwagę na zjawiska pr:oec'hodzenia niektórych gatunków 
ze z·bóż uprawnych po ich zżęciu na rośliny okopowe. Zaobserwowano np., 
że Pterostichus vulgaris przechodził z pszenicy i żyta na buraki i inne 
okopowe ro~śliny. Prowadzone są również w laborato~rium badania nad 
pokarmem niektórych Carabidae: treść proventriculum zanurzoną w pły
nie Fa.ure'a przegląda się pod mikroskopem robiąc szkice niestrawionego 
pokarmu, który następnie (po zebraniu odpowiedniej ilości szkiców ro-
boczych) usiłuje 1się określić. Interesują się również w Zakładzie pro
blemem, jaki wpływ mają czynniki pokarmowe na ilość m.Szyc wystę
pujących na buraku cukro·wym. 

Z tego bardzo niepełnego i zapewne ujętego bardzo jednostronnie 
przeglądu prac bio.cenotyczn~ch Zakładu Entomologii widać jednak, jak 
różnoro·dną i ciekawą pro·blematyką ekologiczną zajmują się praco~wnicy 
tego ·zakł.a.du. Pro·blematyka ta w dużym stopniu interesuje również za
kład Ekologii PAN i dlatego kontakty nasze wymiana zdań i odbi
tek po·winny być podtrzymywane i wykorzystywane p·rzez praco·w
ników obu zakładów. 

Instytut Produkcji Ro·ślinnej (Vy1skumny Dstav Rostlinneiho Vyrobu) 
jest wielkim ·zakładem badawczym położonym kilkanaście kilometrów 
od Pragi. Ma on wiele działów: mikrobiologia rolna, gleboznawstwo, krzy-· 
żowanie roślin, fizjologia roślin, agrochemia, odżywianie się roślin, fito
farmacja, ochrona roślin (wirusologia, mykolo·gia, ento·mologia i ornito
logia stosowana). Zapoznaliśmy się jedynie z działem ochrony roślin. 
W pododdziale wirusologicznym (dr E. Jermoljew, inż. V. Prusa) opra
co~wuje się choroby wirusowe ziemniaków, buraka cukrowego, chmielu, 
cebuli i innych roślin. W pododdziale mykalogicznym (inż. A. Bartoś, 
dr M. Stanek) bada się zagadnienia odporności roślin na śniecie i rdze. 
Szczegóło~wo. ba-da się bi~ologię gatunku U stilago zea. Wprowadza się 
nowe formy bajcowania. W pododdziale entomologii prowadzi się wszech
stronne badania nad .stonką (Leptinotarsa decemlineata), nad jej ekologią, 
prognozami pojawów, ekonomiką walki, fizjologią itp. (dr Cermakova i inni). 

Jeden z autorów rozmawiał z drem J. Dlabolą i drem J. Sedivym z dzia
łu entomolo~gicznego, którzy zajmują się biocenozami pól o~sa i rzepaku. 
Badają w·g teorii Selenyj'ego. gatunki O·wadów związane z daną rośliną 
uprawną stotsunkami pokarm()wymi, używając m·etody czerpaka i (na 
rzepaku) "żółtych misek" miseczek napełnionych· żółtym l Ofo ro·ztwo
rem DNC do przywabiania owadów. Rozmyślają również nad jeszcze 
czulszymi metodami, które mogłyby wyłapać ilościowo szybko fruwające 

• 
• 

' 
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owady jest to· coś w rodzaju klosza umocowanego wysoko i bardzo 
szybko' opadającego na r~ośliny. 

Dr Sedivy wyłapał w ten sp·osób 10 12 po·dstawo~wyeh gatunków · 
szkodników, które żywią się rzepakiem, i bada ich dynamikę liczebności 
oraz ich stosunki z drapieżcami i pasożytami. 

Dr Dlabola bada równi€ż chorobę owsa wywołaną przez wiru1sa prze
noszonego przez gatunek Homoptera Caligipona pelucida · lub przez 
wydzieloną p.rzez niego· toksynę, która hamuje w niektórych latach wzrost 
i wykłaszanie się O·wsa na duzyc·h obszarach Czecho·słowacji (zagadnienie 
to jest w trakcie opracowywania). Dr Dlabola przypuszcza, że wybuch tej 
choroby na większą skalę zależy od stadium rozwoju rośliny, w jakim 
zaczyna ona rsłużyć za pokarm dla tego gatunku równoskrzydłych, i od 
ilości owadów. 

Dr M. Bouchner zajmuje się znaczeniem gospo~darczym wróbla (Passer 
domesticus) o~raz przeprowadza eksperymenty ze skrzynkami lęgo.wymi. 

W Muzeum Narodowym zaznajomiliśmy się ze zbiorami działu zoolo
giczn€go i paleontologiczn€go. Jeden z autorów przeprowadził szereg roz
mów z dr. J. Hanzakiem, który ostatnio zajmuje się formami górskimi 
ptaków. Dr Hanzak jako sekretarz Towarzystwa Ornitologicznego zazna
jomił .nas z formami pracy tego, Towarzystwa. 

Doc. W. Cerny zaznajomił autorów 'Z badaniami Zakładu Zoo~logii Sy
stematycznej Uniwersytetu Praskiego. Na szc-zególną uwagę zasługują 
prace związane z wyehorwywaniem od jajka rzadkich gatunków ptaków. 
Np. mieliśmy możność oglądać wychowane w ten sposób i świetnie się 
trzymające dwa egzemplaTze kureczki małej (Porzana parva). 

W ostatnim Zakład·zi€, który zwie,dziliśmy (Zakład Ochro~ny Przyro~dy 
prowad,zony przez prof. J. Veselego), szczegółowo zapoznaliśmy się ·z me
todyką pracy dra R. Moucki nad pokarmem gawrona (Corvus frugilegus) 
(analiza zawartości żołądka i zrzutek). · 

Pobyt w Czechosłowacji i kontakt z wyżej wymienionymi pracowni
kami naukowymi przyniósł nam dużo korzyści tak w zakresie naszych 
własnych specjalności, jak też w zakresie ogólnej orientacji co do, ro~z
·wijających 1się tam kierunków ekolo·gicznych. Byliśmy przyjmowani wszę-
dzie z niezwykłą uprzejmością i serdecznością; ułatwiano, nam w wyso
kim stopniu zarówno sam pobyt w Czechosłowacji, jak i kontakty z nau

• ko,wcami, z którymi chcieliśmy się zapoznać. Przekonaliśmy się, że cza
sopismo "Ekologia Polska" (obie serie) jest w niektórych ośrodkach znane 
i komentowane, a w~szędzie wzbu,dziło 'Zainteresowanie i chęć wymiany. 

• 

ECOLOGICAL RESEARCH WORK IN CZECHOSLOVAKIA 
(IMPRESSIONS FROM THE AUTHORS' JOURNEY) 

Summary 

'Dhe authors visited severr:al biological scientific institutions in Czechoslovakia, 
their main airn being to learn something of the problems and methods of ecological 
research work. 

In particular they were able to obtain a more detailed knowledge of work on 
the ecology of birds, and and of research on the biocenosis of forests and cultivated fields 


